
Pedagoogika arhiivmuuseumi direktor Ilmar Kopso on väsinud kõrgete ametnike katteta lubadus
test ja oma asutuse vajalikkuse tõestamisest. rauno volmar

Muuseum hingitseb ahtal rendipinnal

Haridusministeeriumi taotlus Vana-Posti 11/13 hoone en
da valdusse saamiseks jooksis tühja. rauno volmar
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Valitsus otsustas loobuda 
kaitseministeeriumi hallata
vast hoonest Vana-Posti 
11/13, vaatamata haridusmi
nisteeriumi taotlusele kõne
alune kinnisvara nende ka
sutusse anda.

Rahandusministeerium 
palus selle aasta augustis ha
ridusministeeriumil neile teatada, kas see hoone on 
neile vajalik. Haridusminis
teerium ütles, et soovib hoo
net enda kasutusse. ”Maja 
on mõeldud kasutamiseks 
avalikuks otstarbeks Eesti 
Pedagoogika Arhiivmuuseu
mile (EPAM), mis praegu te
gutseb omanikule tagastatud 
hoones renditud pinnal,” 
põhjendas haridusministee
rium.

Seejärel selgus, et maja on 
paberil märgitust tunduvalt

suurem -  kasulikku pinda 
on 709,8 asemel 1709,8 ruut
meetrit. "Ilmselt oli tegemist 
ametnike näpuveaga,” oletas 
haridusministeeriumi üld
osakonna juhataja Jaan 
Laidmets.

Valitsuse 7. oktoobri istun
gil põhjendas haridusminis
teerium ligi kolm korda suu
rema hoone vajalikkust. Va
na-Posti majja saanuks pai
gutada kogu, ministeeriumi- aparaadi.

Valitsus otsustas siiski Va
na-Posti maja müümise ka
suks ja pakkus haridusmi
nisteeriumile asenduseks 
hoonet Piiskopi 2/Kohtu 2.

Laidmetsa hinnangul ku
lub selle maja remontimi
seks vähemalt kaks korda 
enam. Laidmets avaldas loo
tust, et kõnealune maja an
takse haridusministeeriumi
le veel enne aasta lõppu.
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Pedagoogikamuuseum on juba 
aastaid püsivate ja vajadusi ra
huldavate ruumide leidmiseks 
tulutut võitlust pidanud.

Gustav Adolfi Gümnaasiumi 
ruumes asunud muuseum too
di 1993. aastal üle Pronksi 3 
hoonesse, mis tagastati kahe 
aasta eest õigusjärgsele omani
kule.

"Kasutatav 300 ruutmeetrit 
rendipinda ei rahulda arhiivigi 
vajadusi, näituste korraldami
sest rääkimata,” ütles pedagoo- 
gikamuuseumi direktor Ilmar 
Kopso kitsaid olusid tutvusta
des. Tema sõnul oli Pronksi tä
navale toomise eel jutuks muu
seumi kolimine Sakala 23 hoo
nesse, kuid ministeerium otsus
tas teisiti.

Kopso avaldas arvmust, et 
Pronksi 3 tagastamisest teati 
juba tollal. Kopso sõnul on 
muuseumil omanikega head 
suhted ja rent teistest tundu
valt väiksem. "Omanikud mõis
tavad muuseumi vajalikkust,” 
ütles Kopso.

Paraku sunnib ruumipuudus 
väljapääsu otsima, tõdes Kopso. 
Raamatud on tagatrepi ukse ta
ha laotud maast laeni virna, ka
taloogi-ja arhiivikappide vahel 
mahub vaevu liikuma, näituste 
ja ekskursioonide korraldami
ne on peaaegu võimatu.

Katteta lubadused
Muuseumi direktor on juba 
kümmekond aastat nii riigi- 
kui linnavõimuga ruumide eest 
võidelnud. Käeulatuses olnud 
lahendus on mitmel korral ära 
langenud, tõdes Kopso.

Viimane kaotus oli praeguse 
Inglise kolledži hoonesse luba
tud 500 ruutmeetrist ilmajäämi
ne. Kuigi toonase kultuuri- ja 
haridusministri Peeter Oleski 
ja linnapea Jaak Tamme allkir
jadega koostöökokkulepe 1994. 
aasta augustist sätestas, et mi
nisteerium annab linnale Tal
linna 7. Keskkooli jaoks Esto
nia pst 10 hoone lisatingimusel, 
et linnavalitsus pedagoogika 
arhiivmuuseumile sinna poole 
tuhande ruutmeetri jagu ruumi 
eraldab.

Kokkulepe jäi üksnes paberi
le, kuigi rekonstrueerimiskal- 
kulatsiooni järgi oli 5 miljonit 
mõeldud hoonesse paigutatava

pedagoogikamuuseumi ruumi
de remondiks. "Ruumijaotus 
tehti muuseumile sobimatuks 
ja taheti anda vaid 350 ruut
meetrit, sedagi kahes, teine tei
ses majaotsas asuvas osas,” sel
gitas Kopso.

Kasutuskõlbmatuasenduspind
”Kui oli selge, et Estonia puies
teelt me ruume ei saa, tuli hari
dusameti juhataja Leonid Five- 
ger välja ettepanekuga kolida 
Endla 4 maja kuuendale korru

sele, väites, et sinna võivat kas
või kohe sisse kolida,” meenu
tas Kopso pakutud, kapitaalset 
remonti-renoveerimist vaja
nud ruumidest fotosid näidates. 
Tema hinnangul läinuks nende 
kasutuskorda seadmine maks
ma vähemalt 2 miljonit krooni.

Estonia puiesteele kolimise 
võimatust põhjendati muuseu
mi jaoks liiga kõrgete üürihin
dadega.

"Olen väsinud ametnike lõ
putuid ja vastuolulisi lubadusi 
kuulamast,” nentis Kopso.


